

## СОДЕРЖАНИЕ

ПРЕДИСЛОВИЕ.....	9
------------------	---

### I. НАУЧНЫЕ СТАТЬИ

<i>Сидоренко Л. В.</i> Роберт Уолпол, оппозиция и пропаганда в акцизном кризисе 1733 г. ....	13
<i>Иванов Д. Н.</i> Россия и Турция при Николае I: от войны до войны. . .	30
<i>Delanoë I.</i> Le redéploiement de la marine russe à Villefranche au lendemain de la guerre de Crimée (1858–années 1860). ....	46
<i>Сокиркин Д. Н.</i> Деятельность британских военно-морских миссий в Греции и Турции накануне Первой мировой войны. ....	66
<i>Массов А. Я.</i> Деятельность российского генерального консульства в Мельбурне в годы Первой мировой войны. ....	88
<i>Гончарова Т. Н.</i> «Налог кровью»: Французская колониальная империя в Первой мировой войне. ....	101

### II. НАУЧНЫЕ СООБЩЕНИЯ

<i>Демичева Т. М.</i> «Великий проект» Генриха IV как средство предотвращения войн в Европе. ....	126
<i>Горлова Д. В.</i> Общественно-политическая деятельность Бертрана Рассела во время Первой мировой войны. Обострение отношений ученого с властями Великобритании. ....	137
<i>Котельников К. Д.</i> Германо-советские тайные военные переговоры в связи с Рурским конфликтом (1923 г.). ....	147
<i>Чепик В. Н.</i> «Холодная война»: британский план политической интеграции в Западной Европе в 1961–1966 гг., проблемы реализации. . . .	156

---

### **III. ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ И ИСТОРИОГРАФИЯ**

- Филимонов А. Е.* Первая тотальная? Дискуссия о характере Гражданской войны в США в современной историографии. . . . . 165
- Ушаков В. А.* Вступление России в Первую мировую войну в описаниях современников. . . . . 174

### **IV. ИСТОРИЧЕСКАЯ АНТОЛОГИЯ**

- Карпович М. М. Русское политическое совещание в Париже, 1919 г. Подготовка текста, предисловие и примечания *А. В. Смолина*. . . . . 187

### **V. РЕЦЕНЗИИ**

- Барышников В. Н.* Финляндия на пороге рождения «Второй Республики»: 1944 год и его значение для финской истории. . . . . 198
- Ушаков В. А.* Новейшая публикация документов по истории развития отношений между Российской империей и Австралией. . . . . 219
- Возгрин В. Е.* Дела и дни петровского вице-канцлера П. П. Шафирова. . . . . 223

### **VI. ХРОНИКА**

- Научные конференции, проведенные кафедрой истории Нового и новейшего времени (апрель – сентябрь 2014 г., октябрь 2014 г. – март 2015 г.) . . . . . 230
- Открытая лекция в Институте истории СПбГУ доктора наук Ингеборг Пардон «Объединение Германии глазами немецкого историка: по личным воспоминаниям». Материал подготовлен Ю. И. Кузнецовой. . 254
- Защита диссертаций . . . . . 265
- Требования к подаче материалов в журнал* . . . . . 266

# CONTENTS

<b>PREFACE</b> .....	11
----------------------	----

## I. SCIENTIFIC ARTICLES

<i>Sidorenko L. V.</i> Robert Walpole, opposition and propaganda in the excise crisis of 1733. ....	13
<i>Ivanov D. N.</i> Turkey and Russia in the reign of Nicholas I: from war to war. ....	30
<i>Delanoë I.</i> The redeployment of the Russian navy in Villefranche after the Crimean war (1858–1860s). ....	46
<i>Sokirkin D. N.</i> British missions in Greece and Turkey before the First World War. ....	66
<i>Massov A. Y.</i> The activities of the Russian Consulate General in Melbourne during the World War I. ....	88
<i>Goncharova T. N.</i> “Tax of blood”: the French Colonial Empire in the World War I. ....	101

## II. SCIENTIFIC REPORTS

<i>Demicheva T. M.</i> The «great project» of Henry IV as a means of preventing wars in Europe. ....	126
<i>Gorlova D. V.</i> Bertrand Russell’s social and political activity during the First World War: non-violent resistance. ....	137
<i>Kotelnikov K. D.</i> German-Soviet secret military negotiations in connection with the Ruhr conflict (1923). ....	147
<i>Chepik V. N.</i> The Cold War: the British plan of political integration in Western Europe in 1961–1966, the problems of settlement. ....	156

---

### III. CRITICAL STUDY OF SOURCES AND HISTORIOGRAPHY

<i>Filimonov A. E.</i> First total war? Debate about American Civil War's nature in contemporary historiography. . . . .	165
<i>Ushakov V. A.</i> Russia's entry into the First World War in the descriptions by contemporaries. . . . .	174

### IV. HISTORICAL ANTHOLOGY

Karpovich M. M. Russian political meeting in Paris, 1919. Text preparation, foreword and notes by <i>A. V. Smolin</i> . . . . .	187
---	-----

### V. REVIEWS

<i>Baryshnikov V. N.</i> Finland on the threshold of the birth of the Second Republic: 1944 and its significance for the Finnish history. . . . .	198
<i>Ushakov V. A.</i> The newest publication of documents on the history of the development of relations between the Russian Empire and Australia. . . . .	219
<i>Vozgrin V. E.</i> Affairs and days of Peter the Great's vice-chancellor P. P. Shafirov. . . . .	223

### VI. CHRONICLE

Conferences organized by the Department of Modern and Contemporary History (April — September 2014, October 2014 — March 2015). . . . .	230
Open lecture at the Institute of History of St. Petersburg State University of Dr Ingeborg Pardon "The unification of Germany through the eyes of the German historian: on personal recollections". Prepared by Y. Kuznetsova .	254
Viva Voce examination . . . . .	265
<b>Requirements for submitting materials for the journal . . . . .</b>	<b>266</b>